

Editorial

Wolfgang Heuer

Vorwort

Although fifty years have passed since Hannah Arendt's massive tome, *The Origins of Totalitarianism*, was first published, it remains as provocative as ever. Among her more controversial claims in the *Origins* are the following: the argument that totalitarianism's mass murders and its extinguishing of common sense are less dismaying than the incapacity of its minions even to wonder about meaning, i.e., the disappearance of the urge to understand. Or the assertion that, in principle, such unprecedented forms of rule essentially involve the application of terror and the inculcation of ideological thinking. Or her discovery that the *spirit* of totalitarianism consists in the feeling of existential loneliness. Or the observation that totalitarianism did not arise *sui generis*, but instead owed its elements and origins to unresolved problems of modernity such as the Jewish question, the uncertain status of minorities and stateless persons, and the phenomenon of mass society generally. Or, finally, her apprehension that the menace of totalitarianism would not be banished as long as its original source, modernity itself, continued to exist.

In the previous issue we thematized the ways in which contemporary thought has tried to deal with the banality of evil as well as the misconceptions that plague memory discourse. The current issue, featuring critical responses to Arendt's totalitarianism book, forges links to the last one as contributors try to come to terms politically with history and the perseverance of modernity. Claude Lefort notes that »something has happened to thinking,« and urges us to take that fact as an occasion to reflect on our own critical response to history. Elena Bonner sees contemporary Russian politics as endangered by the persistence of lying. Mario Vargas Llosa describes how difficult it is in Latin America to overcome the enticements of totalitarian thinking. Finally, we have asked several authors to depict their encounters with Arendt's book.

In volume 6 we will thematize political thought and action. The events of September 11 will provide an especially appropriate point of departure for these inquiries.

We kindly request that our readers subscribe to the Newsletter and recruit other subscribers. We would also be grateful for contributions, since we have not yet secured reliable financing for the next issue. (See the inside front cover for information on addresses and account numbers.)

Seit Hannah Arendt ihr umfangreiches Werk *The Origins of Totalitarianism* veröffentlichte, sind zwar inzwischen 50 Jahre vergangen, doch hat es nichts von seiner Brisanz verloren. Dazu gehört etwa die Feststellung, dass das eigentlich Bestürzende nicht in den Massenverbrechen und dem Verlust des gesunden Menschenverstands bestehe, sondern in dem Verlust der Frage nach dem Sinn und des Bedürfnisses zu verstehen; oder dass Wesen und Prinzip dieser neuen Herrschaftsform auf Terror und Einübung des ideologischen Denkens beruhe; oder dass der *Geist* der totalen Herrschaft in dem existentiellen Gefühl der Verlassenheit bestehe; oder der Hinweis, dass die totale Herrschaft nicht aus sich selber entstanden sei, sondern seine Elemente und Ursprünge in den ungelösten Problemen der Moderne gefunden habe: der Judenfrage, des ungeklärten Status von Minderheiten und Staatenlosen und der Massengesellschaft. Oder dass schließlich, solange die Moderne als Ursprungsort des Totalitarismus weiter bestehe, auch seine Gefahren weiterhin existieren.

Wir haben im letzten Heft die denkerische Auseinandersetzung mit der Banalität des Bösen und die Trugschlüsse des Erinnerungsdiskurses thematisiert. Daran knüpft in diesem Heft die Auseinandersetzung mit Arendts Totalitarismus-Buch als einer politischen Auseinandersetzung mit der Geschichte und der fortdauernden Moderne an. Claude Lefort fordert dazu auf, die Tatsache, dass »dem Denken etwas zugestoßen ist«, auch zur Reflexion über unsere Auseinandersetzung mit der Geschichte zu machen. Elena Bonner sieht die heutige Politik Russlands durch die Fortdauer der Lüge gefährdet, und Mario Vargas Llosa beschreibt die Schwierigkeiten in Lateinamerika, die Verführungen des totalitären Denkens zu überwinden. Wir haben schließlich einige Autorinnen und Autoren gebeten, ihre Begegnung mit diesem Buch zu schildern.

In Heft 6 werden wir das politische Denken und Handeln thematisieren. Das Ereignis des 11. September wird dazu ein besonderer Ausgangspunkt sein.

Wir bitten unsere Leserinnen und Leser, den Newsletter zu abonnieren und weitere Abonnenten zu werben. Wir bitten auch um Spenden, da wir für das kommende Heft keine sichere finanzielle Grundlage haben. (Konto-Nr. siehe Impressum)